
Tunelování mozků
O neotřesitelné pozici Spojených států a Japonska jakožto lídrů v oblasti počítačových technologií 

není pochyb. A nemyslím si, zvláště v případě USA, že je to dílem nadprůměrných schopností místních 
obyvatel. Špičkové týmy společností, jež dnes drží otěže trhu pevně ve svých rukou a určují směr 
dalšího vývoje, jsou v mnoha případech tvořeny jedinci ze všech koutů naší zeměkoule. Dokáží jim 
nabídnout podmínky, které se těžko dají odmítnout. Pominu-li zajisté nezanedbatelnou finanční stránku 
celé věci, bez významu není ani zázemí vyspělé fungující společnosti s přesně a jasně definovanými 
pravidly hry. Mozky se koncentrují v jedné oblasti a produkty jejich práce pomáhají kontinentu, na jehož 
území se nachází, být v čele a náskok si nejen udržovat, ale i zvětšovat.

To se ovšem podle všeho přestalo líbit Německu, zemi s nejsilnější evropskou ekonomikou, jehož 
vláda přišla s jasnou koncepcí. Nechce ztratit krok, nechce stát v ústraní a přihlížet tomu, jak si trh 
rozdělují jiní. Německá vláda pochopila, že držet krok je pro budoucnost její země nezbytností, a přišla 
s řešením a výzvou. To, co potřebuje, jsou mladé mozky. Nabídla tedy pracovní příležitost dvaceti 
tisícům mladých lidí, počítačových odborníků a nadšenců. Obrací se především na země bývalého 
východního bloku, které logicky považuje za zdroj levné pracovní síly. O existenci nemála na slovo 
vzatých odborníků a špičkových jedinců není pochyb, pro příklad nemusíme chodit daleko. Mladí lidé 
mohou na území SRN získat pracovní povolení na dobu pěti let a jejich potenciální zaměstnavatelé 
doufají, že i po jejich případném návratu zpět do rodného kraje budou hájit barvy zahraničního 
zaměstnavatele. O dosahu této náborové akce na budoucnost lokálních společností působících 
v našich zeměpisných šířkách mohu jen spekulovat, nicméně jistou hrozbu cítím. Faktem je, že mnoho 
šikovných lidí už v zahraničních společnostech, a to nejen za hranicemi naší republiky, ale i doma, 
pracuje. Co si budeme nalhávat, práce u zahraničních společností je přeci jen zárukou určité jistoty a 
stability, zvláště jde-li o nadnárodní gigant s celosvětovou působností. Nicméně pro jedince bez 
závazků jde podle mého soudu o atraktivní možnost, jak získat cenné zkušenosti v zahraničí. Otázka 
ovšem je, zda je poté uplatní doma. Zda tímto způsobem nebudeme přicházet o potenciál, který bude 
velmi těžké a drahé získat zpět, pokud to vůbec bude možné. Zda se tímto způsobem neocitneme na 
druhé koleji jen proto, že naše společnost nebude schopna poskytnout hrací pole s přesně vymezenými
pravidly bez častých faulů a podpásovek. Zda bude mít jasno v koncepci jak dál a zda bude pružně 
reagovat na potřeby řešení aktuálních problémů, které by nás v některých oblastech katapultovaly na 
naprostou špičku, avšak které nás v některých oblastech brzdí. Pomyslná nádoba trpělivosti jednou 
přeteče. Čeká nás osud chudého poddaného, který své nejlepší plody odevzdá pánovi, aniž by se 
pokusil najít pro ně lepší uplatnění a vytvořil odpovídající podmínky? 
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